

**DVB TV timetable**

<b>Sun</b>	19:15	21:00	night repeat
<b>Mon</b>	10:15	15:15	21:00
<b>Wed</b>	10:15	15:15	21:00
<b>Fri</b>	10:15	15:15	21:00

“ဒီဗီဘီ ဒီဘိတ်” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို DVB Multimedia Group က စနေနေ့တိုင်း တိုက်ရိုက် ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ တစ်ဖက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့ အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာ ရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မိဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ် ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘိတ်ရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်များ၊ သတင်းဓာတ်ပုံများနဲ့ ဒီဘိတ်ကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘိတ်ရဲ့ ဖေ့စ်ဘုတ်စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုက်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။ ပြည်တွင်းမှာ ပြုလုပ်မယ့် အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ ဒီဘိတ်တွေကို ပံ့ပိုးကူညီဖို့ DVB Debate မှာ ရန်ပုံငွေ ရှိပါတယ်လို့ အသိပေးလိုပါတယ်။

# DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့  
**“How to clean the country?”** ဖြစ်ပါတယ်။  
 (ဧပြီ ၉၊ ၂၀၁၆ ဒုတိယပွဲအဖြစ် ရိုက်ကူးသည်။)

- ❖ မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပြုလိုတာနဲ့ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန်အတွင်း ဖုန်းနံပါတ် ၀၁ ၉၀၀၀၄၈၈ နဲ့ [debate@dvb.no](mailto:debate@dvb.no) ကို ဆက်သွယ်ပြီး အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

**DVB ဒီဘီတီဘီ ဒုတိယပွဲ- `` အမှိုက်ပြဿနာ အဖြေရှာ၊ အမှိုက်ကို ဘယ်လို ထိန်းမလဲ၊ ဘယ်လို သိမ်းမလဲ `` ဒီဘီတီဘီကို ဆွေးနွေးကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။**

၂၀၁၅ အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲတွင် တောင်ပြိုကမ်းပြို အနိုင်ရခဲ့သော အင်န်အယ်လ်ဒီသည် အမှိုက်နိုင်ငံရေး (နိုင်ငံရေးအမှိုက် မဟုတ်ပါ) ကို တချက်အစွမ်းပြခဲ့သေးသည်။ အင်န်အယ်လ်ဒီ ဥက္ကဋ္ဌ လူထုခေါင်းဆောင်နှင့် ယခုအခါ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဖြစ်လာသည့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ကိုယ်တိုင်ဦးဆောင် အမှိုက်ကောက်ပြခဲ့သကဲ့သို့ ပြည်သူ့ကိုယ်စားလှယ် လွှတ်တော်အမတ်များအားလည်း အမှိုက်ကောက်စေခဲ့သည်။ တခဏပဲကောက်ကောက်၊ တရက်ပဲကောက်ကောက်၊ ခဏခဏကောက်ကောက် အမှိုက်ပြဿနာ အရေးကြီးကြောင်း မီးမောင်းထိုးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။

အမှိုက်ကို စည်းနှင့်ကမ်းနှင့် နည်းနှင့်လမ်းနှင့် စွန့်တတ် ပစ်တတ်ရန် မြန်မာအများစု (ပမာအပါအဝင် တိုင်းရင်းသားများ) က နားမလည်ကြပါ။ အမှိုက်ကို အလွယ်တကူပင် စွန့်ပစ်ကြပါသည်။ သို့သော် ယခုအခါ အမှိုက်အမျိုးပေါင်းကား များစွာ များပြားလာခဲ့ပြီဖြစ်ပြီး၊ အမှိုက်ကြောင့် ကြီးစွာသော လေထုညစ်ညမ်းမှု၊ ရေထုညစ်ညမ်းမှုနှင့် ပတ်ဝန်းကျင်ညစ်ညမ်းမှုများကို ဖြစ်စေသည်သာမက လူထု၏ ကျန်းမာရေးကိုပါ ထိခိုက်လာစေခဲ့ပြီဖြစ်သည်။ အမှိုက်ကို တရက်မသိမ်းသည်နှင့် နောက်ရက်များတွင် နှစ်ရက်စာ အမှိုက်ဖြစ်လာပြီး ပတ်ဝန်းကျင်သည် ချက်ချင်းဒုက္ခများတော့သည်။

အမှိုက်ကို လက်တွေ့ကျကျ မှန်မှန်ကန်ကန် စွန့်ပစ်တတ်စေရန် စာသင်ကျောင်းများတွင် ကျောင်းသားလူငယ်များကို စတင်လေ့ကျင့် သင်ကြားပေးသင့်သည်။ ကလေးက စတင်လိုက်လျှင် တသက်လုံး အလေ့အကျင့်ကောင်း ရသွားနိုင်သည်။ အမှိုက်ကို စနစ်တကျ စွန့်ပစ်နိုင်လျှင် အမှိုက်သိမ်းလုပ်ငန်းစဉ်၌ များစွာ အထောက်အကူရသည်။ ဂျပန်နိုင်ငံ၏ လူဦးရေနည်းသော မြို့တမြို့တွင် ၂၀၂၀ သုညအမှိုက် စီမံကိန်းဖြင့် အမှိုက်ကို အမျိုးအစား ၃၄ မျိုးအထိကို ခွဲခြမ်း စွန့်ပစ်စေသည်။ အမှိုက်ပစ်သူတို့ကလည်း လက်တွေ့ လိုက်နာကျင့်သုံးကြသည်။ အမှိုက်ပစ်စဉ် အချိန်အနည်းငယ် ပိုယူလိုက်ရုံဖြင့် နောက်ဆက်တွဲပြဿနာများကို ထိန်းသိမ်းပြီးဖြစ်သည်။

မြန်မာနိုင်ငံတွင်တော့ ရန်ကုန်မြို့တွင် နောက်ဖေးလမ်းကြားမှာ အမှိုက်စွန့်ရာဟု သဘောထားသူ ထောင်သောင်းချီရှိသည်။ အမှိုက်စော်နံ့သည်ဆိုပြီး သေသေချာချာ စည်းနှောင် ထုတ်ပိုးမထားသော အမှိုက်အိတ်ကို လက်တကမ်းက လွှဲပစ်လိုက်သည်။ ကြွက်သေ၊ ကြောင်သေ၊ ခွေးသေများကို အိတ်ဖြင့် အနံ့လှံအောင် စနစ်တကျ မစွန့်ပစ်ဘဲ အမှိုက်ပုံတွင် အနံ့တဟောင်းဟောင်းဖြင့် ပစ်သည်။ အမှိုက်ကို စည်ပင်သာယာက ကြိုးစားပြီး နိုင်ငံအောင် ထိန်းနေသော်လည်း ပိုမိုကောင်းမွန်သော စနစ်တရပ်လိုသေးသည်။ အမှိုက်ကတဆင့် စွမ်းအင်ထုတ်ယူနိုင်ရန်လည်း ကြိုးစားနေကြသည်။ အမှိုက်မှ စွမ်းအင်လုပ်ငန်းစဉ် (Waste to Energy) ဟု ခေါ်သည်။ ရန်ကုန်မြို့တော်အပါအဝင် မြန်မာပြည်တပုန်းမြို့တွင်းမြို့ပြင်လမ်းမကြီးများ သန့်ရှင်းသပ်ရပ်စေရန် အမှိုက်သိမ်းသူများအပါအဝင် လူထုတရပ်လုံးပါဖို့ လိုသည်။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် အမှိုက်နိုင်ငံရေးသည် အောင်မြင်မှ ဖြစ်ပေတော့မည်။

ရန်ကုန်မြို့တွင် ၂၀၀၇ ခုနှစ်အတွင်း နောက်ဆုံးကောက်ယူခဲ့သော အမှိုက်စစ်တမ်းအရ မီးဖိုချောင်ထွက်အမှိုက် ၇၃ ဒသမ ၂၇ ရာခိုင်နှုန်း၊ ပလတ်စတစ် ၁၇ ဒသမ ၇၅ ရာခိုင်နှုန်း၊ ခြံထွက်အမှိုက် ၃ ဒသမ ၆၆ ရာခိုင်နှုန်း၊ စက္ကူ ၂ ဒသမ ၁၄ ရာခိုင်နှုန်း၊ အပတ်စ ၁ ဒသမ ၁၄ ရာခိုင်နှုန်း၊ သတ္တု ၀ ဒသမ ၂ ရာခိုင်နှုန်း၊ ဖန်အမှိုက် ၀ ဒသမ ၄၅ ရာခိုင်နှုန်း၊ အခြားအမှိုက် ၁ ဒသမ ၂၉ ရာခိုင်နှုန်း အသီးသီးရှိသည်။

ရန်ကုန်တွင် နေ့စဉ် အမှိုက်တန် ထောင်ချီထွက်ပြီး၊ မန္တလေးတွင် အမှိုက်တန် ရာချီထွက်နေသည်။ ကွမ်းသွေးထွေးခြင်း၊ လမ်းပေါ် အမှိုက်ချခြင်း၊ အမှိုက်ကို စနစ်တကျ မစွန့်ပစ်ခြင်း၊ ရေမြောင်းများထဲ စွန့်ပစ်ခြင်း၊ မြစ်ချောင်းများတွင် အမှိုက်စွန့်ခြင်း၊ စက်ရုံအလုပ်ရုံ၊ ဟိုတယ်မိုတယ်နှင့် ပန်းခြံအတွင်းနှင့် အနီးအနားရှိ စားသောက်ဆိုင်များမှထွက်သော အမှိုက်များကို စနစ်တကျ မစွန့်ပစ်ခြင်းတို့ကြောင့် တတိုင်းတပြည်လုံး အမှိုက်ပွနေကြသည်။ အမှိုက်နိုင်ငံတော်အဖြစ်မှသည် အမှိုက်ကင်းသော သန့်ရှင်းသော စည်းကမ်းရှိသော ကျန်းမာသော နိုင်ငံတော်သစ်ဆီ လှမ်းတက်နိုင်စေရန် DVB ဒီဘီတီဘီ `` အမှိုက်ပြဿနာ အဖြေရှာ၊ အမှိုက်ကို ဘယ်လိုထိန်းမလဲ၊ ဘယ်လိုသိမ်းမလဲ `` ကို တင်ဆက်လိုက်ပါသည်။

**သူတို့အမြင်**

`` စည်းကမ်း မရှိဘူး၊ အမှိုက်ပုံးရိုပါရက်နဲ့ အမှိုက်ကို ကောင်းကောင်းမပစ်ဘူး။ ပြောပြန်ရင် လည်း ကျွန်မတို့ အပေါက်ဆိုးတယ်လို့ ပြောကြတယ် `` **ဆေးရုံသန့်ရှင်းရေးဝန်ထမ်းတဦး။**

`` ဧရာဝတီတိုင်းဒေသကြီးနဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်ဘက်တွေမှာ ကြုံရတာက မြစ်နား၊ ချောင်းနားမှာ အမှိုက်တွေဖြစ်သလို စွန့်ပစ်ထားတာပဲ `` **ဦးစည်သူလွင် - သဘာဝပန်းကျင် ထိန်းသိမ်းရေး ပညာပေးသူ။**

`` ရန်ကုန်မြို့ကနေ နေ့စဉ်နေ့တိုင်း ထွက်ရှိနေတဲ့ အမှိုက်တွေထဲမှာ မြေဆွေးလုပ်လို့ရတဲ့ အမှိုက် ၇၇ ရာခိုင်နှုန်း ပါဝင်ပါတယ် `` **အမှိုက် သုတေသီတဦး။ -**

`` အမှိုက်က ထွက်ရှိတဲ့ မီသိန်းဟာ ကာဗွန်ဒိုင်အောက်ဆိုက်ကြောင့် လေထုညစ်ညမ်းစေတာ ထက် ၂၁ ဆ ပိုပါတယ် `` **ပတ်ဝန်းကျင် ထိန်းသိမ်းရေး အမျိုးသားကော်မရှင်မှ တာဝန်ရှိသူ။**

**Information links:**

- [dvbdebate.net](http://dvbdebate.net)
- [7daydaily.com](http://7daydaily.com)